

List of observers to the European Committee on Legal Cooperation / *Liste des observateurs·rices auprès du Comité européen de coopération juridique*

Last updated / dernière mise à jour : 22.06.2026

1. **MOROCCO / MAROC**
2. **TUNISIA / TUNISIE**
3. **COUNCIL OF BARS AND LAW SOCIETIES OF EUROPE / CONSEIL DES BARREAUX EUROPÉENS (CCBE)**
4. **COUNCIL OF THE NOTARIATS OF THE EUROPEAN UNION / CONSEIL DES NOTARIATS DE L'UNION EUROPÉENNE (CNUE)**
5. **EUROPEAN NETWORK OF NATIONAL HUMAN RIGHTS INSTITUTIONS (ENNHRI) / RÉSEAU EUROPÉEN DES INSTITUTIONS NATIONALES DES DROITS DE L'HOMME (REINDH)**
6. **INTERNATIONAL COMMISSION OF JURISTS (ICJ) / COMMISSION INTERNATIONALE DE JURISTES (CIJ)**
7. **INTERNATIONAL SOCIAL SERVICE (ISS) / SERVICE SOCIAL INTERNATIONAL (SSI)**

Who can be an observer?

The following may send representatives, without the right to vote and without defrayal of expenses:

- non-member States with which the Council of Europe has a Neighbourhood Partnership including relevant co-operation activities;
- States having been invited by decision of the Committee of Ministers to participate in the negotiations;
- interested organisations from civil society: the Council of Europe welcomes and promotes the widest participation of civil society, in line with the Guidance note on Civil Society Participation in the Intergovernmental Work of the Council of Europe CDDEM(2024)14, as Observers. Observer status may be requested in accordance with Article 8 of Resolution [CM/Res\(2021\)3-consolidated](#) on intergovernmental committees and subordinate bodies, their terms of reference and working methods.

Qui peut être observateur·rice ?

Peuvent envoyer des représentant·es sans droit de vote ni défraiement :

- les États non membres avec lesquels le Conseil de l'Europe a un Partenariat de voisinage incluant des activités de coopération pertinentes ;
- les États ayant été invités par décision du Comité des Ministres à participer aux négociations ;
- les organisations intéressées de la société civile : le Conseil de l'Europe encourage et promeut la participation la plus large possible de la société civile, conformément à la Note d'orientation sur la participation de la société civile dans les travaux intergouvernementaux du Conseil de l'Europe CDDEM(2024)14, en tant qu'observateurs. Le statut d'observateur peut être demandé conformément à l'article 8 de la Résolution [CM/Res\(2021\)3-consolidated](#) concernant les comités intergouvernementaux et les organes subordonnés, leur mandat et leurs méthodes de travail.

How can observer status be obtained / *Obtention du statut d'observateur·rice*

[CRITERIA TO ASSESS REQUESTS FOR OBSERVER STATUS WITH THE CDCJ AND ITS SUBORDINATE BODIES AND DECISION-MAKING PROCESSES adopted by the CDCJ at its 98th plenary meeting \(1-3 June 2022\)](#) / [CRITÈRES D'ÉVALUATION DES DEMANDES DE STATUT D'OBSERVATEUR AUPRÈS DU CDCJ ET DE SES ORGANES SUBORDONNÉS ET PROCESSUS DÉCISIONNELS adoptés par le CDCJ lors de sa 98e réunion plénière \(1-3 juin 2022\)](#)

<u>Civil society participation</u> The Council of Europe welcomes and promotes the widest participation of civil society, including in its intergovernmental work. Interested organisations from civil society may participate in the work of the committee as observers.	<u>Participation de la société civile</u> <i>Le Conseil de l'Europe encourage et favorise la participation la plus large possible de la société civile, y compris à ses travaux intergouvernementaux. Les organisations de la société civile intéressées peuvent participer aux travaux du comité en tant qu'observateurs.</i>
<u>How to become an observer</u> Observer status may be requested in accordance with Article 8 of Resolution CM/Res(2021)3-consolidated on intergovernmental committees and subordinate bodies, their terms of reference and working methods. Requests sent to the Secretary General will be decided upon by the committee. Contact for the CDCJ: DGI-CDCJ@coe.int	<u>Comment devenir observateur·rice</u> <i>Le statut d'observateur peut être demandé conformément à l'article 8 de la Résolution CM/Res(2021)3-consolidated sur les comités intergouvernementaux et les organes subordonnés, leur mandat et leurs méthodes de travail. Les demandes adressées au Secrétaire Général seront examinées par le comité.</i> Contact pour le CDCJ : DGI-CDCJ@coe.int
<u>Rules in use for observers</u> (Extract from CM/Res(2021)3-consolidated) Observers 8. Observers from States or organisations other than those referred to in paragraph 7.b above. They shall be admitted to steering committees, ad hoc committees and any subordinate body answerable to them in the following manner: a. as a general rule, upon their request to the Secretary General, observers are admitted, to steering and ad hoc committees or any subordinate body answerable to them, on the basis of a unanimous decision by that steering or ad hoc committee; in the event where unanimity is not reached, the matter may be referred to the Committee of Ministers at the request of two-thirds of the members of the committee concerned. The Committee of Ministers shall decide on the matter by a two-thirds majority of all the representatives entitled to sit on it b. concerning special cases, such as the admission of non-member States without observer status to the Council of Europe, and any other case which may necessitate a political	<u>Règles en vigueur pour les observateurs·rices</u> <i>(Extrait du CM/Res(2021)3-consolidated)</i> 8. <i>Les observateurs des États et organisations autres que ceux mentionnés au paragraphe 7.b ci-dessus. Ils sont admis au sein des comités directeurs, des comités ad hoc ou de tout autre organe subordonné responsable devant ces derniers selon les modalités suivantes :</i> a. <i>en règle générale, l'admission au sein des comités directeurs, des comités ad hoc ou des organes subordonnés responsables devant ces derniers, d'observateurs qui en ont fait la demande au/à la Secrétaire Général(e) relève d'une décision unanime du comité directeur ou ad hoc concerné ; en l'absence de décision unanime, la question peut être renvoyée au Comité des Ministres, à la demande des deux tiers des membres du comité concerné. La décision est alors prise à la majorité des deux tiers des représentants habilités à siéger au Comité des Ministres ;</i> b. <i>dans les cas particuliers, comme l'admission d'États non membres n'ayant pas le statut d'observateur auprès du Conseil de l'Europe, ou dans tout autre cas pouvant nécessiter une</i>

decision, the Secretary General shall refer the matter to the Committee of Ministers. This decision shall be taken by a two-thirds majority of all the representatives entitled to sit on it;

c. by the same majority, the Committee of Ministers may also decide on the admission of observers when adopting the terms of reference of the committee concerned.

9. Observers shall have no right to vote nor defrayal of expenses.

décision politique, le/la Secrétaire Général(e) renvoie l'affaire au Comité des Ministres. La décision est alors prise à la majorité des deux tiers des représentants habilités à siéger au Comité des Ministres ;

c. à la même majorité, le Comité des Ministres peut également décider de l'admission d'observateurs lors de l'adoption du mandat du comité concerné.

9. Les observateurs n'ont pas le droit de vote et n'ont droit à aucun défraiement.